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درحالی که گیمرها )بازی بازها( نســبت تعطیلی پلتفرم 
ایرانی بــازی زنده اظهار نگرانی می کردند، آپارات گیم اعلام 
کرد فعلًا تصمیم تعطیلی این سرویس به تعویق افتاده است 

و این سرویس همچنان به فعالیت خود ادامه می دهد.
بــه گزارش ایرنا، این تصمیم پس از آن گرفته شــد که 
مرکز ملی فضــای مجازی در اطلاعیه ای از این ســرویس 
خواســت جهت حفظ حقوق عامه کاربران فضای مجازی، 
تا زمان بررســی اختلافات تصمیم خود را برای تعطیلی به 

تعویق بیندازد.
مالک آپارات از تصمیم خود برای خاموشــی ســرویس 
آپارات گیم در روز جمعه، ۱۸ شــهریور خبر داده بود، ولی 
صباایده در اطلاعیه ای اعــلام کرد که آپارات گیم فعلا به 
کار خــود ادامه می دهد. روابط عمومــی مرکز ملی فضای 
مجازی روز هجدهم شــهریور در اطلاعیه ای نوشت موضوع 
اختلاف حــوزه پخش زنده کاربرمحور و ســرویس آپارات 

گیم، در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی مورد 
بررسی قرار خواهد گرفت. این مرکز در درخواست خود برای 
حمایت از بسترهای تولید و نشر محتوا و پلتفرم های داخلی، 

بر التزام به سند راهبردی فضای مجازی تأکید کرد.
در این اطلاعیه آمده است: مرکز ملی فضای مجازی در 
سال مزین به شعار تولید دانش بنیان، ضمن تأکید بر التزام 
به سند راهبردی فضای مجازی و پرهیز از اتخاذ تصمیمات 
خــارج از این راهبرد کلان، از همگان می خواهد به حمایت 
از بسترهای تولید و نشر محتوا و سکوهای داخلی بپردازند. 
همچنیــن با تأکید بر اصل نظارت دقیق بر انتشــار محتوا 
و لــزوم پایبندی به قوانین اصرار دارد تا شــرکت صبا ایده 
ارائه دهنده ســرویس آپارات گیم جهت حفظ حقوق عامه 

کاربران فضای مجازی تا زمان بررســی موضوعات اختلافی 
و حصول نتیجه، تصمیم خود برای تعطیلی این سرویس را 
به تعویق انداخته و به خدمت رسانی به کاربران تداوم بخشد.

در پی ایــن اطلاعیه آپارات گیم در اطلاعیه ای خبر داد 
فعلًا تصمیم تعطیلی این ســرویس به تعلیق درآمده است. 
در این اطلاعیه آمده که با توجه به اصرار مرکز ملی فضای 
مجــازی در خصوص به تعویق انداختــن تصمیم تعطیلی 
ســرویس آپارات گیم تا زمان حصول نتیجه و رسیدگی به 
اختلاف تنظیم گری در حــوزه پخش زنده کاربرمحور، این 

سرویس همچنان به فعالیت خود ادامه می دهد.
هفته گذشــته مالک آپــارات در پیامی ویدیویی خبر از 
تعطیلی ســرویس آپارات گیم داد و گفت: خسته شده  ایم و 

می خواهیم نــوع مواجهه خود را با این چالش تغییر دهیم. 
این میدان را به خودشــان واگذار می کنیم. می توانند روی 

تلوبیون سرویس استریمینگ راه اندازی کنند.
پس از آن ساترا هم در بیانیه ای به خبر تعطیلی آپارات 
گیم واکنش نشــان داد و تاکید کرد، هرچند سرویس بازی 
آپارات اصولاً بدون اخذ مجوز از ســاترا تشکیل شده است 
اما به احترام کاربران برای تعطیلی این ســرویس، به آپارات 
نامه ای ابــلاغ نکرده و صرفا به تذکراتی برای سالم ســازی 
محیط مذکور بسنده کرده است. سرویس آپارات گیم از سال 

۱۳۹۶ شروع به کار کرده و حدود ۸۰ هزار کاربر دارد.
آپارات گیم بزرگترین ســرویس پخش زنده در بســتر 
آنلاین برای گیمرها )بازی بازها( و دوســتداران بازی کشور 
است که با شعار حامی استریمرهای ایران شروع به فعالیت 
کرده اســت. هدف اصلی آپارات گیم، فراهم کردن بستری 
در جهت کمک به پیشرفت فرهنگ استریم در کشور است.

»آپارات گیم« تعطیل نشد

کافی است ده دقیقه ای پیش از شروع نمایش برسید. اگر 
بخواهید دستی بشــویید یا در راهروها قدمی بزنید آنچنان 
غصه بــه دل تان هجوم مــی آورد که شــاید فراموش کنید 
برای تماشــای تئاتر به این مجموعه آمده اید. دیدن وضعیت 
نابسامان ســرویس های بهداشتی، سقف راهروها، تذکرهایی 
که شــما را به سکوت دعوت می کند تا صدایتان در تالارهای 

نمایشی نپیچد و ... قلب تان را به درد می آورد.
اینها بخشی کوچک از مشکلات مجموعه تئاتر شهر آن هم 

فقط در ظاهر این مجموعه است.
به گزارش ایســنا، درباره شــرایط بیرونی تئاتر شهر زیاد 
گفته ایم که هیچ در خور این بنای فرهنگی نیست ولی آنچه 
دردآورتر اســت، وضعیت نابسامان درون این مجموعه است. 
نقل بازســازی هم نیســت که خودش قصه پرغصه ای است. 
صحبت ما بر ســر جزیی ترین چیزهاســت، آنقدر جزیی که 
شــاید طرح آن در گفتگوی یک رســانه رسمی با یک مدیر 
هنری چندان مناسب نباشــد ولی چه کنیم که سال هاست 
کســی به این امور جزیی توجهی نمی کند که حالا به دملی 
چرکین تبدیل شــده اند.درباره این وضعیت، هنرمندان تئاتر 
گاه لب به ســخن گشوده اند و گاهی هم عکسی در صفحات 

شخصی خود منتشر کرده اند.
ســید محمد جــواد طاهری کــه چند ماهی اســت بر 
صندلی مدیریت مجموعه تئاتر شهر نشسته، نیز با همکاران 
هنرمندش همصداست. او نیز به مشکلات این مجموعه واقف 
اســت و تاکید دارد که این وضعیت در خور مهم ترین بنای 
تئاتری کشور نیســت و خبر می دهد که قرار است به زودی 

بخشی از این مشکلات مرتفع شود.
چند روزی بعد از تازه ترین بازدید وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی از مجموعه تئاتر شهر با مدیر این مجموعه به گفتگو 
نشســتیم. ســید جواد طاهری در گفتگو با ایسنا خبرهایی 
درباره بازسازی این مجموعه می دهد و درباره برنامه های آن 

نیز توضیحاتی دارد.
در این گفت وگو، مهندس علی اصغر جان نثار، معاون اداره 
نظارت بر پروژه های عمرانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
نیز حضور داشت و او نیز نکاتی را درباره بازسازی تئاتر شهر و 
اشتباه هایی که در گذشته در بازسازی این مجموعه رخ داده، 
تشریح کرد.سید جواد طاهری، در آغاز این گفتگو از تخصیص 

بودجه ای برای بازسازی کلی این مجموعه خبر می دهد.
او با اشــاره به بازدید اخیر وزیر ارشــاد از این مجموعه و 
تاکید او بر ســر و ســامان دادن به وضعیت درونی و بیرونی 
این مجموعه می گوید: به دنبال بازدید وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی که طی آن دوباره بازسازی کلی مجموعه را پیگیری 
کردم، مطلع شــدم آقای وزیر خودشــان با رییس جمهوری 
رایزینی هایی کرده اند و نامه نگاری هایــی از طرف وزارتخانه 
انجام شــده تا بودجــه ای را برای بازســازی کلی مجموعه 
اختصاص بدهند. تا جایی که با خبر شــده ام، برآورد معاونت 
عمرانی وزارت ارشاد برای این کار، تا سقف ۴۰ میلیارد تومان 
بوده است و این نامه از سوی وزارتخانه ارسال شده تا از طرف 

ریاست جمهوری بودجه ای به این امر اختصاص داده شود.
جان نثار هم در تکمیــل توضیحات او و درباره چگونگی 
تخصیــص این بودجه، توضیح می دهد: این بودجه به صورت 
مجــزا و خارج از ضوابط ســازمان برنامه بــه مجموعه تئاتر 
شــهر اختصاص پیدا می کنــد. اعتباری که برای بازســازی 
ســاختمان های تئاتر شــهر، موزه هنرهای معاصر، تالارهای 
محراب، ســنگلج، هنر، فیلمخانه ملی ایران، خانه تئاتر برای 
سال ۱۴۰۰ دیده اند، ۲۸ میلیارد تومان است اما آقای وزیر به 
دنبال این هستند که ۴۰ میلیارد تومان فقط و فقط برای تئاتر 

شهر و خارج از ضوابط، اختصاص بدهند.
در ادامــه، طاهری در پاســخ بــه این پرســش که گاه 
بودجه هایی تصویب می شــود ولی تخصیص داده نمی شود 

و حالا چقدر احتمال دارد این بودجه در اختیار تئاتر شــهر 
قرار بگیرد؟ توضیح می دهد: تا جایی که اطلاع دارم، نامه ای 
که برای ریاســت جمهوری تنظیم شده، مختص تئاتر شهر 
اســت. وقتی بودجه ای این چنین تعریف می شود، قطعا باید 
به همان مرجعی که تعریف شده، اختصاص داده شود. یعنی 
اگر ریاســت جمهوری موافقت کند این بودجه را در اختیار 
وزارتخانه قرار دهد، نمی تواند در جای دیگری هزینه شــود 
اما تصور می کنم دست کم پروسه ای شش هفت ماهه خواهد 
داشت. ولی پیش از اجرایی شدن این موضوع، بحث دیگری 

در تئاتر شهر داریم که مربوط به امور جاری است.
او اضافه می کند: با لطفی که دوستان به مجموعه داشتند 
و پیگیری هایی که انجام شده، قرار است تا یکی دو ماه آینده 
بتوانیم به بعضی امور جاری مانند ســرویس های بهداشتی و 

سقف راهروهای مجموعه سر و سامانی بدهیم.
طاهــری نیز تاییــد می کند که وضعیت ســرویس های 
بهداشــتی این مجموعه در شان تئاتر فاخر و حرفه ای کشور 
نیست و همچنین بحث سقف  راهروهای پایین که نه از نظر 
ایمنی درســت اســت و از نظر زیبایی هم مناسب مجموعه 

نیست و سنخیتی با معماری آن ندارد.
او همچنین اضافه می کند: در کنــار اینها، موارد دیگری 
هم داریم مانند کف راهروهای پایین که باید اصلاح شود، به 
عنوان نمونه فضای جلوی پلاتو تالار سایه که قبلا موزاییک 
شــده و ایجاد ســر و صدا می کند و حالا باید اپوکسی شود. 
رنگ دیوارها هم موضوع دیگری است که باید به آن بپردازیم. 
امیدواریــم این موارد در کوتاه مدت برطرف شــود. فعلا در 
حال مشورت هستیم تا بتوانیم از متریالی استفاده کنیم که 
با مجموعه ســنخیت داشته باشد و بتوانیم هویت بصری آن 
را حفظ کنیم. شاید برای رنگ آمیزی، از رنگ سیمانی که در 
ورودی مجموعه شاهدش هستیم و قبلا هم بوده و متاسفانه 
بعد عوض شده، اســتفاده کنیم. پرسش بعدی ما این است 
که قبلا برای انجام همین کارهای نه چندان سنگین و البته 
ضروری ،گفته می شد بودجه کافی اختصاص داده نمی شود و 
آیا الان این محدودیت وجود ندارد، می گوید: بودجه ای در نظر 
گرفته شده که باید تا پایان شهریور تکلیف آن مشخص شود. 
این بودجه به همین چند مورد ضروری اختصاص پیدا می کند 
و به زودی عملیاتی می شــود. می توان آن را در جاهای دیگر 
هزینه کرد ولی نظر ما این اســت که صرف این موارد شــود 
و خوشبختانه مسئولان دفتر طرح های عمرانی وزارت ارشاد 
هم بســیار همراه هستند که جای قدردانی دارد. پیشنهاد ما 
این است که با تایید دفتر طرح های عمرانی وزارت خانه، این 
بودجه در این سه بخش خلاصه شود و تصور می کنم تا پایان 
شــهریور هم تکلیف شــرکت هایی که قرار است با مجموعه 
همکاری داشــته باشند، معلوم خواهد شد و تا در دو سه ماه 

آینده و قبل از جشنواره فجر، این بخش ها کامل شود.
به مدیر تئاتر شــهر می گوییم هر بار که اســم بازسازی 
می آید، به همان اندازه که ضرورتش احســاس می شــود، به 
همان میزان هــم لرزه بر اندام جامعه تئاتری می افتد چراکه 
تجربیات بســیار تلخی از بازســازی دارند. الان چه ضمانتی 
وجــود دارد بودجه ای که خارج از ضوابــط و از طریق دفتر 
ریاســت جمهوری به این امر اختصاص داده شــود، نتیجه 
مطلوبی برای خانواده تئاتر باشــد؟ قرار اســت این بازسازی 
تحت نظر کجا و چه کارشناســانی باشد که هویت مجموعه 
حفظ شــود؟ طاهری در این زمینه می گوید: آنچه من از آن 
مقطع می دانم، این است که بعضی از دوستان تئاتری خودمان 
به عنوان مشاور در آن دوره حضور داشتند و کوشیدند کمک 
کنند تا به زعم خودشــان اتفاق درســتی بیفتد. شاید امروز 
آنچــه در آن مقطــع رخ داده، از نگاه ما غلط بوده اســت. تا 

جایی که متوجه می شــدم، نباید به صــرف اینکه بودجه از 
طریق وزارتخانه تامین شــده، خیلی از اشتباه ها را به عهده 
آن گذاشــت چون وزارتخانه اعلام کرده بود مشاوری هنری 
معرفی کنید تا در کنار پیمانکار ما به اشــتراک نظر برسند 
ولی آنچه درباره اتفاقات گذشــته به گوش من رسیده و فکر 
می کنم در حد مجموعه اجحاف شده، این است که بخشی از 
تقصیرها به عهده خودمان بوده است که نمونه هایش مثلا در 
بازسازی تالارهای بلک باکس کاملا مشهود است. سالن  بلک 
باکس مانند تالارهای چهارسو، سایه یا قشقایی تعریف خود 
را دارد؛ جعبه سیاهی که به کارگردان اجازه می دهد چیدمان 
خود را داشــته باشد ولی در حال حاضر این سالن ها با وجود 
صندلی های ثابت شان، قابلیت اصلی خود را از دست داده اند.

دیگــر دغدغه خود را درباره بازســازی نامطلوب قبلی به 
این شــرح مطرح می کنیم: مدتی بعد از بازسازی سال۸۶ که 
آجرهای مجموعه به ســنگ تبدیل و ظاهر تئاتر شهر شبیه 
چلوکبابی ها شد، معلوم شد یکی از اعضای دخیل در پروژه، 
در کار تجارت سنگ بوده و نتیجه بده بستان های این چنینی، 
وضعیت ناخوشایند فعلی تئاتر شهر است. در بحث ضمانت، 

چه اطمینانی می توانیم داشته باشیم که روابط افراد، به هویت 
مجموعه خدشه وارد نکند؟

جان نثار در پاســخ به این موضوع می گوید: در تئاتر شهر 
دو بازســازی انجام شد؛ یکی سال ۸۶ و دیگری دهه نود که 
سالن های سایه و قشقایی و صندلی های تالار اصلی، سیستم 
صوت و نور و ... بازسازی شدند. ماجرای سنگ ها مال بازسازی 
سال ۸۶ است. اتفاقی که افتاد این بود که مشاورانی در بحث 
معماری به مجموعه آمدند و سیســتم تئاتر شهر را مطالعه و 
به عنوان نمونه بررســی کردند کتابخانه ای که بر پشــت بام 
اســت، آیا از روز اول کتابخانه بوده یا رســتوران بوده است و 
... بر همین اساس، طرح اولیه تئاتر شهر بررسی شد و تلاش 
کردند مجموعه را بــه هویت اصلی خود بازگردانند. بنابراین 
تغییراتی که بعدا و در جریان بازسازی ها در تئاتر شهر ایجاد 
شد و اضافات و الحاقاتی که بعدا صورت گرفته، حذف شد و 
نقشه این حذفیات هم موجود است که جزییات را مشخص 

می کرد که با نظر بهره بردار هماهنگ می شد و جلو می رفت.
او در عیــن حال ادامه می دهد: در بازســازی ، همیشــه 
هنرمندان اعم از دوســتان پشــت صحنه یــا روی صحنه 
علاقه مندند که نظر خــود را اعلام کنند. به همین دلیل در 
بازسازی دوم یک نفر را به عنوان نماینده هنرمندان انتخاب 
کردند. ما به لحاظ علمی، بررسی می کردیم و ایشان به لحاظ 
هنری. مشکلاتی که در ســالن »سایه« هست که بخشی از 
صندلی های آن دید درســتی به صحنه ندارند، یا اینکه روی 
صندلی ها به سمت دیگری بود و چیدمان صندلی های سالن 
یک بار برعکس شــد و ... بیشــتر به دلیل لج و لجبازی بین 
خود هنرمندان بود. به طوری که یک بار صندلی ها را عوض 
کردند اما فضایی برای ورود دکور به سالن وجود نداشت و در 
مجموع، حضور مشاوران هنرمند، تجربه چندان قشنگی نبود.
او در پاســخ به این پرســش که این مشاوران چه کسانی 
بودند، توضیح می دهد: در آغاز یکی از هنرمندان کتبا معرفی 
شــد اما بعد انجمن طراحان صحنه خانه تئاتــر وارد ماجرا 
شــدند که با این شخص، مقابل هم قرار گرفتند و به دعوای 

هنرمندان تبدیل شد و در این دعوا تئاتر شهر ضربه خورد.
جان نثار در پاســخ به این پرســش که آیا در حال حاضر 
کارشــناس میراث فرهنگی در کار بازســازی حضور دارد؟ 
می گوید: تمام نقشــه هایی را که از اینجا تهیه شــده، برای 
کارشــناس میراث فرســتاده ایم که تایید و اعــلام کرد در 

بازسازی همه بخش های جزیی، نظارت خواهد داشت.
ســپس طاهری درباره کمک گرفتن از هنرمندانی که به 

مختصات مجموعه تئاتر شهر تســلط دارند و از سوی دیگر 
در این ســاختمان فعال بوده اند و ویژگی های آن را می دانند، 
می گوید: صحبت یکی دو تن از دوســتان شــد اما فراموش 
نکنیم در نگاه هنری، ســلیقه ها بسیار دخیل خواهد شد که 
تجمیع آن بســیار سخت می شــود. بنابراین ناچاریم به یک 

شخص به عنوان نماینده هنرمندان اعتماد کنیم.
او ادامه می دهد: از اتفاقات گذشــته و روابطی که گفتید، 
 بی خبرم و کســی را هم قضاوت نمی کنم، اما در ســه ماهی 
که در مجموعه حضــور دارم، به این نتیجه رســیده ایم که 
بهترین مشاوران کسانی هستند که سالیان سال است در این 
مجموعه کار می کنند و به همه بخش های آن آگاه هســتند. 
یعنی دوســتان بخش فنی که در زمینه های مختلف کاملا 
تخصــص دارند و می توانند نظر و مشــاوره بدهند. به عنوان 
نمونه این دوســتان خوب می دانند خط دید تماشاگر در هر 
یکی از سالن های تئاتر شهر کجاست و شگفت زده می شوم در 
بازسازی هایی که انجام شده، آن مشاور هنری این موضوع را 
نادیده گرفته که باعث شده تماشاگر ردیف عقب، روی صحنه 
را نبیند. این یعنی مشاور هنری، از نظر فنی تخصص لازم را 

نداشته است. بنابراین بهترین مشاور، دوستان فنی تئاتر شهر 
هســتند که به مواردی مانند وضعیت لوله های آتش نشانی، 
کابل ها و ... آگاهند. قبلا یک بازســازی بدون مشورت انجام 
شده است. به طوری که الان در راهروهای پایین وقتی افراد 
صحبت می کنند، صدایشان به تالار اصلی می رود در حالیکه 
در گذشته به این فکر شده و از ماده ای استفاده شده بود که 

مانع ورود صدا می شد ولی بعدها آن را تغییر دادند.
او ادامه می دهد: در بحث ضمانت که صحبت شد، از لحاظ 
مهندسی، شــخصا می توانم بگویم در چند جلسه ای که در 
خدمت دوستانی مانند مهندس جان نثار و ... بوده ام، اطمینان 
پیدا کرده ام که کاملا به این مسائل اشراف دارند و به نگاه شان 
اعتقاد دارم که بسیار درســت و دلسوزانه است. حال اگر در 
بخش هنــری کوتاهی کنیم، اگر ایده هایمان بدون مطالعه و 
صرفا بر اساس سلیقه  باشــد، باز همان اتفاق ناخوشایند رخ 
می دهد ولی اگر بتوانیم ایده هایمان را به اشــتراک بگذاریم و 
به طور کامل بررسی کنیم، به نتیجه خوبی می رسیم. ضمن 
اینکه برای دریافت و بررسی ایده های گوناگون حتی آمادگی 
انتشــار فراخوان داریم و با آغوش باز پذیرای ایده هایی برای 
بهبود وضعیت راهروها و سرویس های بهداشتی هستیم که 
مناسب هویت اصلی اینجا باشــد و آمادگی داریم کمیته ای 
برای گردآوری نظرات دوســتان تشکیل بدهیم که بهترین 
اتفــاق رخ بدهد که بعدها درباره این تجربه به بدی از ما یاد 
نشــود. جان نثار اما در این زمینه تجربه ای را که در بازسازی 
موزه هنرهای معاصر رخ داده بود، تشریح می کند: در بازسازی 
موزه هنرهای معاصر یک تیم ایده پردازی معرفی کردند ولی 
نظرات آنقدر متنوع و متفاوت بود که صورت مساله پاک شد. 
بعد در مدیریت بعدی، با این نظریه جلو رفتند که مشکلات 
بهره بردار را جویا شــدند و تیم ما به بهره بردار وصل شد. ما 
طرح می دادیم و مشــکلات را با آنان مطرح می کردیم. رفت 

و برگشت ایده ها با خود بهره بردار، بهترین جواب را می دهد.
این کارشــناس درباره تاریخ شــروع و پایان بازســازی 
اولیه تئاتر شــهر که شامل ســرویس های بهداشتی و سقف 
راهروهاســت، توضیح می دهد: این فاز را تا قبل از شــهریور 
ماه آغاز می کنیم که قطعا تا پیش از برگزاری جشنواره تئاتر 
فجر به پایان می رســد.در ادامه از طاهــری درباره وضعیت 
تمیزی تئاتر شــهر هم می پرســیم. به او می گوییم جدای از 
بحث بازســازی، به نظر می رسد تمیزی مجموعه هم خیلی 
مهم نبوده در حالیکه این موضوع نه نیازمند نامه نگاری است 
و نــه بودجه بالایی می خواهد. با این همه، یکی از گروه هایی 
که پیــش از کرونا در مجموعه اجرا داشــت، عنوان کرد که 
پشــت صحنه تالار چهارسو جسد سه موش پیدا شده، کلید 
پریزها جدا شــده بوده... به طوری که آن گروه شــخصا وارد 
عمل شدند. اینها نیازمند بودجه نیست و شما به عنوان مدیر 
مجموعه برای مسائل روزمره تئاتر شهر که خیلی هم پیش پا 

افتاده به نظر می رسد، چه برنامه ای دارید؟
طاهری در پاسخ به این پرســش می گوید: اولین چیزی 
که می توانم اشاره خیلی مستقیمی به آن داشته باشیم کنم، 
همین شیشه های اتاق مدیریت است که می گویند شاید ده 
سالی است از بیرون تمیز نشــده. در حالیکه انجام این کار، 
نهایتا نیازمند یک بالابر بوده که این موضوع به تازگی عملیاتی 
شده است. شخصا نســبت به مقوله تمیزی مجموعه تاکید 
بسیاری دارم اما فراموش نکنیم نیروهای خدماتی ما از صبح 
دو شــیفت در اینجا کار می کنند. به مسئول خدمات گفته ام 
هر ۴۵ دقیقه موظف به سرکشی هستید و هر کجا نیاز بود، 
تمیز کنید. بحث نظافت اصلا شــوخی بردار نیست اما درباره 
بحث موش، شــنیده ام در مجموعه موش هست. دوستان ما 
تلاش کرده اند با چســب موش و تلــه موش، آن ها را بگیرند 
چون به جز کثیفی، خطرناک است. اگر این موش ها کابل های 
مجموعــه را بجونــد، می تواند خطرآفرین باشــد ولی بحث 

نظافت، یکی از دغدغه های اصلی ماست. تمنای من است اگر 
کسی در جایی از مجموعه متوجه شد نظافت رعایت نشده یا 
چیزی خارج از شان مجموعه دید، بدون هیچگونه ملاحظه ای 
ســریعا انتقال دهد و من قطع به یقین بازخواست می کنم و 
حتی تا مرز اخراج هم می روم. همه باید کار خود را بدرستی 
انجام بدهند. البته این را هــم بگویم که بنای این مجموعه 
تقریبا ۵ هزار متر است و بارها تقاضای نیروی اضافه خدماتی 
کرده ایم. کل این مجموعه با ۴ نیروی خدماتی اداره می شود 
که ممکن است به همه جا نرسند. هرچند همه با جان و دل 
کار می کنند ولی برای پاکیزگی این مجموعه دســت کم به 
۸ نیروی خدماتی نیاز اســت. در بخش راهنمای سالن ها هم 
کمبود نیرو داریم. در حال حاضر پیش از شروع هر اجرا، همه 
مجموعه برای ورود تماشاگران بسیج می شوند. بارها تقاضای 
افزایش نیــرو داده ایم ولی متاســفانه می گویند نمی توانیم 
استخدام داشته باشــیم. اگر قرار است نیروگیری شود، باید 
از نیروهای وزارتخانه یا انجمن جذب شوند که چنین اتفاقی 
نیفتاده است. اینها محدودیت های ماست. با این همه تلاش 
می کنیم با همین شرایط هم، بهترین نتیجه را داشته باشیم.

یک گفت وگوی صریح درباره بازسازی قلب تئاتر ایران

وضعیت نابسامان تئاتر شهر را دریابید 
وقت آن است که...

نازی عابدی

عجیب است که خوب ها و مفیدها و بی آزارها بیش تر و زودتر می روند و بدها و 
مضرها و پرآزارها بیش تر می مانند و دیرتر و دیرتر می روند؛ اهالی ادب و فرهنگ 
و هنر یکی یکی پر می کشند در حالی که اغلب هنوز میانسالی را هم به پایان 
نبرده اند، خبر پرواز مردمان در سنین مختلف و نه چندان زیاد نیز به بهانه های 
گوناگون )از بیماری تا حادثه( فراوان شــنیده می شود، چنان که مغزمان درد 
می گیرد و قلبمان آتش؛ گویا به راستی خدا گلچین می کند، این میان اما، اغلب 
ما برای شادی و بخشایش روح این انسان های رفته دعا می کنیم، حال آن که 
روح اکثر آن ها بدون دعای ما هم شــاد و آرام است؛ بهتر که به درمان روح  و 
روان  آدم های بیمار موجود بپردازیم و نیز در همین زمینه دعا کنیم تا این قدر 
قلــب و روح آدم های زنده به درد نیاید و آتــش نگیرد. موجودات بیماری که 
جنگ می آفرینند، ظلم می کنند، پست و پلشت، خودخواه و زیاده خواه، نادان 
و ازخودمتشکرند، بیش و پیش از هر موجودی نیازمند دعا و درمان اند. چه بسا 
همین گونه افرادند که مستقیم و غیرمستقیم، با رنج هایی که می آفرینند، پرواز 
زودهنگام بســیاری از مردمان را باعث می شوند. به هر حال، گفتن »روحش 
شــاد« و »خدا رحمتش کند« و مانند آن، جز اندک تسلای دلخوشانه ای برای 
بازمانــدگان، اتفاقی را حداقل در دنیای زندگان رقم نمی زند، بهتر که پیش از 
مردگان، زنده ها را دریابیم و دنیای زیباتری بسازیم؛ دنیایی که اهل قلم و هنر 
و اندیشــه در کنج غربت از غصه بیمار نشوند و اهل کار و فعالیت سرخورده و 
افســرده و دلزده، در سنین مختلف و این جا و آن جا، برای یک زندگی سالم 
و معمولی با انواع تحقیر و توهین و صدها مشکل ریز و درشت روبه رو نباشند.

حال وقت آن اســت که با راهکارهای علمــی و عملیِ روانکاوانه و راهبردهای 
فرهنگی و اجتماعی، بستر را برای درمان روان های بیمار و پرورش انسان های 

سالم آماده سازیم، همچنین برای تحقق دعاهایمان...
امروز روانکاوان، روانشناسان، جامعه شناسان و دیگر متخصصان زبده مرتبط با 
موضوع باید گرد آیند و دانش خود را برای ساخت چنین دنیایی به کار گیرند؛ 
هرچند که خیلی دیر باشد و هرچند که خیلی طول بکشد. کالبدشکافی روح و 
روان بایستی در میان مردم رواج یابد. خوشبختانه امروز فضای مجازی تا حدود 
زیادی جای خالی علوم کاربردی زندگی )ازجمله روان شناسی و انسان شناسی( 
را پر کرده و خود دانشــگاهی است تا این علوم در میان سطوح مختلف مردم 
نهادینه شــود. وقت آن اســت که دست به دســت هم دهیم تا کلیشه های 
کلامــی و ذهنی را پــس بزنیم و حتی دعاکردنمان بــا نگاهی نو و ذهنی باز 
باشد. با بکارگیری عمیق و ریشه ای علوم انسانی، پیشگیری و درمان زخم ها و 

بیماری های روح و روان، می توان دنیای بهتری ساخت. 

علمدار رسالت خود را انجام داد 
آخرین شــب موســیقی- نمایش »علمدار« به روایت پرویز پرستویی در تالار 
وحــدت به روی صحنه رفت.  به گــزارش روابط عمومی و امور بین المللی بنیاد 
رودکی، جواد رمضان نژاد رئیس مرکز ســیما فیلــم، محمدرضا بهمنی معاون 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اســلامی، ســیدمهدی جوادی مدیرعامل بنیاد 
سینمایی فارابی به تماشای آخرین اجرای نمایش- موسیقی »علمدار« نشستند. 
معاون سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی پس از تماشای »علمدار« گفت: نقاط 
برجســته تاریخ بشری به واســطه هنر، پایدار و ماندگار شده است. در فرهنگ 
ما شــیعیان و همچنین فرهنگ بشــریت، یکی از برجســته ترین، نورانی ترین 
و ماندگارتریــن این نقاط تاریخ، واقعه عاشــورا اســت. در ایــن میان یکی از 
درخشــان ترین نقاط واقعه کربلا نیز آوردن آب برای خیمه   هاســت و این نقطه 

درخشان تاریخی به واسطه هنر در طول تاریخ پایدار و ماندگار شده است.
بهمنی افزود: به واســطه هنرهای سنتی ما همچون تعزیه ، این جریان و واقعه 
ماندگاری اش را تضمین کرده اســت و من گمان می کنم در هر عصری، هنر آن 
دوره باید به کمک نقطه درخشــان تاریخ بیاید و این هنر مزین می شود به این 

نقطه تاریخی. 
وی یادآور شــد: »علمدار« که توسط گروه بزرگ هنری با ترکیبی از موسیقی، 
نورپردازی، نمایش و ... اجرا شــد در این برهه از زمان نقش و رسالت خود را به 
خوبی ایفا کرد و امیدوارم در اعصار و دوره های دیگر، هنرهای برجسته   ای که در 

ایران اسلامی است این رسالت را به خوبی انجام دهند. 
 مدیرعامل بنیاد فارابی نیز درباره موسیقی- نمایش »علمدار« عنوان کرد: بیان 
برخی از مفاهیم در فرهنگ دینی و مذهبی ما نیاز به یک سری نوآوری ها دارد 
تا بتواند مخاطب بیشــتری را جذب کند. به نظرم »علمدار« تلفیقی فوق العاده 
از هنر موســیقی و نمایش اســت و انجام این فرم و سبک از کار هنری نیازمند 

توفیق است.
جوادی اضافه کــرد: به اعتقاد من نظر خاصی به تک تــک هنرمندان از گروه 
ارکســتر تا اجراگران این اثر عطا شده بود تا این امکان برای شان میسر شود تا 
چنین کاری را انجام دهند. »علمدار« اثر بسیار تاثیرگذاری بود که به اندازه چند 
مجلس روضه مخاطب را تحت تاثیر قرار داد.  موســیقی- نمایش »علمدار« به 
کارگردانی حســین پارسایی و تهیه کنندگی و روایت گری پرویز پرستویی، شب 

گذشته پس از ۵ اجرا به پایان رسید.

اعطای جایزه زن در سینما به لیلا حاتمی
روزنامه نگاران سینمایی ایتالیا جایزه سالانه »زن در سینما« امسال را در حاشیه 

جشنواره ونیز به چهار نفر از جمله لیلا حاتمی بازیگر ایرانی اعطا کردند.
به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری ایتالیایی اسکانیوز، لیلا حاتمی که امسال 
یکی از اعضای هیات داوران بخش مســابقه اصلی جشــنواره ونیز است ،جایزه 
ســالانه »زن در ســینما« را را به همراه »آدری دیوان«، روزنامه نگار، نویسنده، 
فیلمنامه نویــس و کارگردان لبنانی الاصل »ملیکا آیــان« هنرمند و خواننده 
ایتالیایــی، »دریا ترگوبووا« بازیگر و تهیه کننــده اوکراینی و »کیارا اوگولینی« 

روزنامه نگار سینمایی اهل کشور ایتالیا دریافت کرد.
جایزه »زن در سینما«توسط روزنامه نگاران سینمایی زن ایتالیا اعطا می شود و 
امســال هیات داوران این جایزه متشکل از روزنامه نگاران زن سینمایی »فولویا 
کاپرارا«، »پائولا کاسلا«، »الساندرا دی لوکا«، »تیتا فیوره»، »الساندرا ماگلیارو«، 
»آنتونلا نسی«، »کیارا نیکولتی«، »کریستیانا پاترنو«، »آنجلا پرودنزی«، »باربارا 

ریگینی«، »ماریانا سانا« و »استفانیا اولیوی« بود.
»کریســتین پتزولد« کارگردان آلمانی، »یاسمیلا ژبانیچ« کارگردان اهل کشور 
بوسنی و هرزگوین و »نادیا ترانووا« رئیس جوایز دیوید دی وناتلو ایتالیا از جمله 
چهره هایی هســتند که در ســال ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ موفق به کســب این جایزه 

سینمایی شدند.

اعطای گواهینامه درجه یک هنری
به استاد ابوالفضل رازانی

مشــاور وزیر و مدیرعامل صندوق اعتباری هنر به نمایندگی از وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی، گواهینامه درجه یک هنری را به ابوالفضل رازانی نظام العلمائی 

هنرمند پیشکسوت در رشته »کارگردانی پویانمایی« اعطا کرد.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی صندوق اعتباری هنر، ســید مجید پوراحمدی 
روز شــنبه -۱۹ شهریورماه- در دیدار با ابوالفضل رازانی نظام العلمائی هنرمند 
پیشکسوت در رشته »کارگردانی پویانمایی« گفت: مایه افتخار است که گواهینامه 
درجه یک هنری را به نمایندگی از محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی به پاس قدردانی از چند دهه زحمات و خدمات شما به فرهنگ و هنر 
این ســرزمین به شما تقدیم کنیم. وی با اشاره به سابقه کاری و آموزشی استاد 
رازانی اظهار داشــت: ایشان از پیشکسوتان صاحب سبک این حوزه هستند و با 
تلاشــی که در عرصه آموزش جوانان داشتند، توانستند هنرمندان بسیاری را در 

رشته انیمیشن معرفی کنند که قابل تقدیر است.
رازانی در این دیدار با تعریف خاطراتی از سال ها فعالیت خود گفت: عرصه هنر 
مقدس است و من در درجه نخست تلاش کردم با آموزش فرزندانم آنها نیز در 
مسیر هنر گام بردارند.  تک تک جوانان این سرزمین مانند فرزندان من هستند و 

تا زنده هستم برای آموزش آنها در حد توان تلاش خواهم کرد.
ابوالفضل رازانی نظام العلمایی متولد ســال ۱۳۲۶ در شــهر بروجرد، انیماتور و 
مدرس دانشگاه اســت. وی کار خود را از سال ۱۳۴۸ با ساخت مجموعه شش 
قسمتی ماه پیشــونی در قالب پویانمایی عروسکی به ســفارش تلویزیون آغاز 
کرد و از ســال ۱۳۵۰ تاکنون آثار بســیاری را کارگردانی کرده اســت. از دیگر 
فعالیت های او می توان به ساخت یک مجموعه دوازده قسمتی با نام ماجراهای 
 کار و اندیشه اشاره کرد. او از جشنواره های مختلف داخلی و بین المللی جوایزی 

دریافت کرده  است.

نگاه

اخبارکوتاه


